


Figueres vol intercanviar amb el
Consell Comarcal el polèmic local
del carrer Sant Pau per aconsegu-
ir la totalitat de la Casa Nouvilas,
que van comprar per , milions
dels quals , els posava l’ens co-
marcal. El president comarcal, Xa-
vier Sanllehí (CiU), diu que les
negociacions estan avançades i
que l’operació els serviria per «des-
enterrar» la inversió feta en un
equipament pel qual no tenen els
diners per rehabilitar. Des de l’A-
juntament insisteixen que s’està
buscant la fórmula per fer efectiu
aquest canvi i afegeixen que, en tot
cas, «no suposarà un sobrecost ni
per a la ciutat ni per al Consell».
Queda obert, doncs, si Figueres
acabarà de pagar els lloguers amb
opció a compra que està abo-
nant –i que durant dos anys han
suposat més de . euros– i
adquirirà l’espai per després que-
dar-se amb la part de l’altre ediA-
ci, o bé abonarà una quantitat
perquè sigui el Consell qui ho
compri. Això és en el que, diuen,
estan treballant. 
«Ho tenim emparaulat després

que es decidís suspendre el Con-
sorci de Benestar pel qual vam
adquirir la Casa Nouvilas. Vam
plantejar permutar el local del
Sant Pau i així no hauríem de
compartir. Ara tenim un bé en el
qual s’han de fer un munt de re-
formes que no podem assumir»,
assegura Sanllehí.  Tot i que no va
concretar com es faria l’operació,

el president de l’ens insisteix que
allà hi van posar , milions d’eu-
ros i que aquests només poden
desencallar-se d’aquesta manera. 
«Ara mateix estan enterrats i

no aconseguirem els diners per a
restaurar la Casa Nouvilas». El
Consell diu que en aquests mo-
ments els seus serveis socials es
troben en un espai de lloguer al
carrer Sant Llàtzer i l’actuació els
permetria deixar-lo, a banda de te-
nir un equipament en propietat.
«L’únic que tenim en aquests mo-
ments és un ediAci a mitges en el
qual no podem fer res», insisteix el
batlle. La situació, diuen, deixaria
la porta oberta a negociar que Fi-
gueres també compartís aquestes
dependències a través d’algun ti-
pus d’acord. I és que, segons ha dit
l’Ajuntament en reiterades oca-
sions, els serveis socials municipals
requereixen un canvi d’ubicació
urgent per les condicions en què es
troben.

Les dues administracions van
comprar l’ediAci Nouvilas amb la
voluntat de posar-hi el Consorci,
que s’ha dissolt justiAcant la falta
d’inversió de la Generalitat en el
projecte. Figueres fa més de dos
anys que paga el lloguer del local
del carrer Sant Pau que, en un
primer moment va dir que havia de
ser per al Consorci i posterior-
ment per als seus serveis socials. Es
va fer un canvi en les condicions
per reduir el cost de l’arrenda-
ment i fer-ho amb opció a compra.
De moment, però, segueix buit. 
L’espai requereix també d’una

inversió per adaptar-lo i el Consell
diu que ja tenen un document
que implicaria un cost assequible

i que plantegen presentar al PU-
OSC per aconseguir el  del A-
nançament. 

Un lloguer de més de 2 anys
Sigui com sigui, el local encara
no és ni de propietat municipal ni
comarcal i, mentre no es tanqui un
acord, se segueixen abonant prop
de . euros mensuals. El Con-
sell deixa clar que l’operació els ha
de servir per recuperar la inversió
d’, milions que van fer a la Casa
Nouvilas perquè Figueres es que-
di amb l’ediAci sencer però des del
consistori insisteixen que els im-
ports no estan tancats com tampoc
ho està la fórmula amb la qual es
faria l’intercanvi. Insisteixen que en

cap cas suposarà un sobrecost per
a cap de les dues administracions. 
Malgrat això i tot i que el con-

sistori mai ha conArmat aquest
extrem, tenint en compte el preu
establert per metre quadrat d’a-
quest espai que en té mil el seu va-
lor s’acostaria als , milions. Una
xifra que coincideix amb l’aporta-
ció feta pel Consell a la Nouvilas.  
D’altra banda, la voluntat de

Figueres de fer-se amb aquest edi-
Aci podria tenir a veure amb el can-
vi de qualiAcació que recentment
se li va donar com a equipament -
Ans llavors tenia usos residen-
cials- i que al Pla d’Acció Munici-
pal es preveu convertir-lo en un
equipament cultural. 

FIGUERES | G.T.

Figueres vol canviar el local buit del carrer
Sant Pau per la Casa Nouvilas amb el Consell
El president comarcal diu que servirà per desenterrar la inversió i l’Ajuntament afirma que s’està buscant una fórmula

�

El local, de poc més de mil metres quadrats, està ubicat al cèntric carrer Sant Pau. 
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L’aportació de l’ens comarcal
El Consell va posar 1,2 milions per

comprar aquest edifici que en costa-

va 3,8. La intenció de l’ens és recu-

perar aquests diners canviant la

seva part per aquest polèmic local,

que encara és de propietat privada.

, MILIONS

LA XIFRA
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L’Escala ha començat els trà-
mits del projecte, inclòs al Pla de
Barris, per uniAcar la plaça de
l’Església i la plaça de l’Ajuntament.
L’obra es preveu que tingui un
cost de . euros. Una segona
obra que s’ha aprovat de la qual co-
mencen els tràmits és l’última fase
que permetrà acabar la nova sala
polivalent. En aquest cas el cost és
d’, milions d’euros. El govern
municipal esperarà tenir garantit
el Anançament pactat amb les ad-
ministracions abans de tirar-les en-
davant. 
L’obra per unir les dues places es

va presentar públicament el se-
tembre del  en una mostra
amb els diferents projectes del
Pla de Barris. Els dos espais públics

estan separats pel pas de vehi-
cles pel carrer Enric Serra, que
continuarà sent transitat, tot i que
amb el pas elevat que representa-
rà la uniAcació de les places. 
L’obra suposarà la uniAcació

del paviment i mobiliari urbà ob-
tenint un conjunt de . metres
quadrats. Un dels pocs elements
que es va informar que es man-
tindria és la palmera situada al
centre d’una de les dues places. 
Tots els grups de l’oposició (CiU,

Junts per l’Escala i PP) van consi-
derar que no és prioritària. Els
convergents i el PP van votar en
contra, mentre Junts per l’Escala va
donar el seu vot demanant que si
les ajudes del pla de barris per l’o-
bra no arriben, no es comenci. 
El regidor d’Urbanisme, Víctor

Puga, va remarcar que l’inici de la
tramitació no implica executar
l’obra però que com en el cas de la
sala polivalent s’ha de tramitar
per optar al Anançament del Pla de
Barris i del pla d’obres respectiva-
ment, però s’esperaran a tenir els

diners. 
El projecte de la sala poliva-

lent ascendeix a , milions d’eu-
ros i s’ha inclòs en aquesta última
fase, al PUOSC. Els treballs se cen-
tren en la sala principal de  me-
tres quadrats i en els acabats de
l’entorn. Com en el cas anterior,
CiU va considerar que no és hora

d’obres d’aquesta envergadura, el
mateix que Junts per l’Escala i PP.
Els dos projectes van rebre els
vots del PSC i ICV. Al ple es va
aprovar una moció per demanar
que hi hagi més freqüència de
trens a Camallera. També una
moció, com altres ajuntaments, so-
bre el dret a decidir.

L’ESCALA | C.V

L’Escala inicia els tràmits per uni%car la plaça
de l’Església i de l’Ajuntament per 635.000 €
L’Ajuntament tira

endavant també la darrera
fase del projecte de la sala
polivalent

�

Una imatge virtual del projecte d’unificació de les dues places. 
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El regidor de Gent del Poble-AM
de Roses, Francesc Giner, va de-
manar al govern municipal (CiU-
PP), al darrer ple muncipal, que es
faci una consulta sobre el projec-
te de construir un brollador tipus
guèiser amb un raig de  metres
d’alçada. L’alcalde, Carles Pàra-
mo, ho va descartar. 
Per Giner, s’hauria de realitzar

la consulta i que fos vinculant.
Pàramo, en canvi, va considerar
que «és una actuació molt petita i
no podem baixar a consultar-ho
tot». L’alcalde lamenta la polèmi-
ca que ha generat aquesta inicia-
tiva quan encara no hi ha un pro-
jecte concret sobre el qual debatre.
El govern hi està treballant i ha des-
tinat una partida de . euros
al pressupost. El brollador ha de
servir com un atractiu turístic però
ha generat les crítiques de l’opo-
sició.

ROSES

| C.VILÀ

Gent del Poble
demana una
consulta sobre el
brollador al mar

CUJEDA
Resaltado
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pareumaquines 
Anson vol que Aznar espolli els 'pepepijos' 
Si dilluns era La Gaceta qui proposava sis noms per succeir Rajoy, ahir 
era Luis María Anson qui, a El Mundo, compartia amb els lectors la seva 
opció preferida: "Ha sonat l'hora del retorn d'Aznar. Es el dirigent popu
lar amb més autoritat al partit, el que pot posar ordre en l'angoixa de Gèno
va, regenerar els quadres dirigents, espoliar elspepepijos, expel·lir els pre
sumptes esglaiadors, embalsamar els miserables, restaurar el prestigi per

dut". Tota aquesta feina sens dubte 
requereix un Hèrcules amb abdo
minals d'adamàntium. Però, com el 
mateix Anson reconeixia, "hi ha un 
problema". Potser que Rajoy no vol 

lií marxar? Segons l'acadèmic de la 
RAE, no seria pas aquest, l'obstacle: 
"El problema és Aznar. L'expresi-
dent sempre va ser molt tossut i no 
vol ni sentir parlar d'un retorn, que 
hauria de ser per a ell, ara com ara, 
una obligació moral". En tot cas, la 
regeneració de la política, vista a 
través dels ulls d'Anson, té unes to-
nalitats ben curioses. 

Confetilàndia 
Ahir la secció "Espanya" à'EIPaís constava de 14 notícies: 13 tenien rela
ció directa amb la corrupció i l'altra corresponia a la dimissió d'un nou 
regidor de l'ajuntament madrileny després de ser imputat pel desastre del 
Madrid.\rena. A les primeres pàgines de la secció "Catalunya" -les dels te
mes durs, que diem en argot- el tema de la corrupció també era hegemò
nic i només l'anunci del cotxe Nissan que es fabricarà a 
Catalunya trencava el marasme de dimissions (poques) 
i imputacions (més). Ignoro si la premsa reté aquell po
der -potser més mític que real- de fer caure gover
nants. Però segur que encara manté el d'instal·lar un 
clima determinat, per frustrant i indignant que sigui. 

ÀLEX GUTIÉRREZ (@ALEXGUTIERREZM) 
CAP DEMEDIA 

:ambé era hegemò-
ta 
s) mm m 

u ntastdecatalà 
Límits del verb 'cabre' 

Fa uns dies un dels nostres mi
llors columnistes plantejava 
"si encara cap distingir entre 

PSOE i PSC". I jo, després de plante-
jar-me si podia deixar aquest cap, el 
vaig acabar canviant per és possible. 

No és fàcil tenir clar quins usos 
de cabre (o caber) són un calc del 
castellà. No ho tenia clar ni Fabra. I 
és que el calc, ho veurem, és subtil. 

El significat més bàsic de cabre és 
poder ser contingut, com a "Aquí no 
hi cabem", però també pot voler dir 
ser possible, el sentit que tenia en la 
frase que vaig corregir. Llavors, per 
què és incorrecta? 

Doncs perquè, amb aquest sentit, 
cabre només és genuí -com deixa 
clar el diccionari de verbs Ginebra-
Montserrat- amb un pronom hi i el 
subjecte darrere el verb. Es correc
te "No hi caben distincions" i és un 
calc del castellà "No cap distingir". 

EI fet que Fabra incorri més d'un 
cop en aquest calc explica que un fa-
brista com Albert Jané el defensi en 

un article del 1981, perquè diu - i en 
això té raó- que s'ajusta a un dels 
sentits normatius del verb; "ser es
caient o natural de fer". No té en 
compte, però, que el calc és el seu ús 
sintàctic. 

En tot cas, l'encerta de ple quan 
alerta contra la tendència mecànica 
i irreflexiva d'algun corrector a can
viar cap per cal. I subratlla que, si bé 
sovint el canvi funciona, també pot 
alterar greument el sentit de la frase. 

Sembla que estigui pensant -tot 
i que, de fet, no en sabia res- en el 
greu error comès per Coromines 
l'any 1955 quan, editant la gramàti
ca pòstuma de Fabra, va canviar un 
cap per cal. A més de fer el paràgraf 
incoherent, va condem
nar unes quantes ge
neracions de catalans 
a haver de fer una tor
turadora i inextrica
ble distinció en
trever iper o da
vant d'infinitiu. 

ALBERT PLA NUALART 
LINGÜISTA I ESCRIPTOR 

vist 
altwitter 

Eric Herrera (@Ericdevic) 
Músic 

"Segons Josep Piqué, diàleg vol dir acceptar 
d'entrada que tu no ets subjecte, ergo, no estàs al 

mateix nivell de l'altre" 

David Bassa (@david_bassa) 
Periodista 

"El Cercle d'Economia se sincera i admet que là 
seva aposta sempre ha estat la sociovergència. 
Passar del rumor a la confessió sempre és bo!" 

Pedro J. Ramírez (@pedroj_ramirez) 
Director d"El Mundo' 

"Camina com un ànec, parla com un ànec i 
escriu com un ànec. El nostre pèrit no té cap 

dubte que la lletra és de Bàrcenas" 

Àlex Miquel (@alexmiquel) 
Periodista 

"Ara diuen que Aznar podria tornar. Si és així, 
proposo un nou eslògan per a la campanya del sí 

al referèndum: «Si no marxem, toma ell»" 

Marc Arza (@marcarza) 
Regidor de l'Ajuntament de Reus (CiU) 
"Primer invoquen el fantasma de l'Aznar i 

després sortirà la mòmia de Felipe González. 
Com si la Transició pogués salvar-se d'ella 

mateixa..." 

Magda Casamitjana (@magdacas) 
Regidora a l'Ajuntament de Roses (PSC) 

"Cal que Oriol Pujol sàpiga i entengui 
que la sobirania de Catalunya no depèn 
de les seves martingales ni de les de CiU. 

#ciunobarregis" 

Clara Jordán (@cIar^jordanviIa) 
Periodista 

"Intento entendre per què Pere Navarro vol que 
els imputats deixin els càrrecs als partits, però 
veu bé que Bustos, imputat, tomi a l'alcaldia..." 

Roger Buch (@Rogerbuch) 
Politòleg 

"M'acabo de creuar pel carrer un exdiputat 
que fa de carter. També reparteix sobres, però 

amb la cara ben alta. No tots són iguals!" 

Miquel StrubeU Jr (@miquelstrubell) 
Editor de programes de televisió 

"Interessant el projecte de @isonapassola, però 
dubto que els indecisos paguin per anar al cine
ma. Els ho hem de posar més fàcil. #lendema" 

Isona Passola (@isonapassoIa) 
Productora de cinema 

"@miquelstrubell Saps que el Cataluña/Espanya 
on va ser més vist va ser als cinemes HeronCity? 

No és una pel·lícula indepe, serà una 
pel·lícula amb arguments" 

laqui 

Retorn 
al passat: 

guió de terror 

A 11 nava a dir que em sorpre
nen, però no seria cert, 
ocurrències com que Az-

sigui l'alternativa 
|ue salvarà Espanya. Per 

desgràcia no és cap sorpresa, i con
firma com s'ha arribat fins aquí. De 
la mateixa manera que ara paguem 
coses que la Transició no va resol
dre, que algú que va sortir del govern 
per la porta del darrere, amb ridícul 
internacional després de mentir so
bre un atemptat, gosi donar lliçons 
de res indica els greus problemes de 
memòria i de lectura de les realitats. 
Aznar no pot ser cap solució perquè 
va ser un dels problemes. També qui 
vulgui salvar la unitat d'Espanya ha 
de recordar que ell va ser qui més en 
va fomentar la divisió. I com que ai
xò és massa obvi per donar-hi més 
voltes, aprofito el seu cas, aquest 
exemple grotesc, per qüestionar, en 
general, els atacs nostàlgics que 
busquen alternatives a totes les cri
sis actuals en el passat. Un dels dra
mes de com hem arribat fins aquí és 
com el passat s'ha allargat massa, 
com alguns personatges, allà i aquí, 
s'han eternitzat en els poders. La 
història ens ha de ser útil per apren
dre dels errors, i el principal seria 
buscar enrere salvadors o solucions 
màgiques. Cal no confondre reco
mençar amb tornar a la casella de 
sortida. La urgència de nous horit
zons i lideratges exigeix canvis 
d'actors i de maneres. Quan sembla 
que no hi pot haver res pitjor que un 
present duríssim, que algú ens ven
gui el futur com un retorn a l'origen 
de la tragèdia converteix el drama 
actual en cinta de ter
ror. Cal mirar enda
vant, i si pel retro
visor veiem acos
tar-se el pas
sat, córrer 
encara més. 

CARLES CAPDEVILA 
DIRECTOR 0E L'ARA 

latriadeldirector 
• Si voleu saber com els EUA co
mencen a jutjar l'origen de la crisi 
passeu per Internacional: primera 
demanda civil contra S&P. 

• A Catalunya llencem molt men
jar: el d'un any alimentaria mig mi
lió de persones. A Societat us expli
quem com ser més eficients. 

director@ara.cat 
Twitter: @carlescapde 

ANY 
ESPRIU 
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Malvisc en un país / que no és lliure, 
cansadíssim, cruel, / corromput, molt covard 

LA FRASE DEL DIA 

CUJEDA
Resaltado
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